
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Antoniego Motyczkê

na 73. posiedzeniu Senatu
w dniu 31 marca 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Szanowny Panie Ministrze!
Od 1 lipca 2011 r. ma wejœæ w ¿ycie elektroniczny system poboru op³at za korzystanie z wybranej in-

frastruktury drogowej. Dnia 22 marca br. podpisane zosta³o zarz¹dzenie dotycz¹ce dróg krajowych lub
ich odcinków, na których pobiera siê op³atê elektroniczn¹ oraz wysokoœci stawek op³aty elektronicznej.
Wprowadzenie powy¿szych zmian wynika z dyrektyw unijnych, które funkcjonuj¹ ju¿ w wiêkszoœci kra-
jów europejskich.

Szanowny Panie Ministrze, czy proponuj¹c wysokoœæ stawek op³aty elektronicznej, rz¹d wzi¹³ pod
uwagê katastrofaln¹ kondycjê polskiego transportu? Galopuj¹ce ceny paliw powoduj¹, ¿e transportow-
cy balansuj¹ na granicy wyp³acalnoœci, a od ostatniego roku wiele firm dzia³aj¹cych w tej bran¿y, szcze-
gólnie ma³ych i œrednich, zniknê³o z rynku.

Zawarta w rozporz¹dzeniu wysokoœæ stawek op³aty elektronicznej to ostateczny gwóŸdŸ do trumny
polskiego transportu. Szczególnie ze wzglêdu na rozbie¿noœæ kosztów wynikaj¹cych z klasyfikacji pojaz-
dów wed³ug norm Euro, czyli w zale¿noœci od limitu emisji spalin. Wysokoœæ stawek uderzy przede
wszystkim w ma³e i œrednie firmy transportowe, których nie staæ na œwiadczenie us³ug poza granicami
kraju, a dzia³alnoœæ firm transportowych zajmuj¹cych siê transportem krajowym ca³kowicie przestanie
byæ op³acalna. Mo¿na zak³adaæ, ¿e ze wzglêdu na ogromny wzrost kosztów transportowcy mog¹ pod-
nieœæ ceny swoich us³ug, jednak w przypadku przewoŸników bêd¹cych podwykonawcami w du¿ych fir-
mach spedycyjnych, sytuacja jest o wiele bardziej skomplikowana, bo wbrew pozorom to nie
przewoŸnicy dyktuj¹ warunki.

Je¿eli zdaniem rz¹du tak du¿a rozbie¿noœæ w wysokoœci op³at elektronicznych ze wzglêdu na normy
Euro zachêci w³aœcicieli firm transportowych do wymiany taboru na nowszy i spe³niaj¹cy normy Euro 4
i 5, to zapewniam, ¿e zachêci ona jedynie do zlikwidowania dzia³alnoœci gospodarczej, zwolnienia praco-
wników i ustawienia siê w kolejce do okienka po wyp³atê zasi³ku w Urzêdzie Pracy. Przewa¿aj¹ca czêœæ
rynku transportowego w Polsce bazuje na samochodach spe³niaj¹cych normê emisji spalin Euro 3 i ni-
¿ej. Polskich transportowców, ze szczególnym naciskiem na ma³e i œrednie firmy realizuj¹ce transport
krajowy, po prostu nie staæ na tak¹ flotê, bo na przyk³ad samochody spe³niaj¹ce normê Euro 3 by³y pro-
dukowane jeszcze w 2004 r.

Bran¿a transportowa jest jedn¹ z tych, która najbardziej odczu³a skutki œwiatowego kryzysu. Mimo
ogromnego wzrostu kosztów – przyk³adowo ceny winiet w stosunku rocznym wzros³y od wrzeœnia 2010
o ponad 100% ze wzglêdu na zniesienie mo¿liwoœci zakupu winiety rocznej, ceny paliw wzros³y o oko³o
30%, koszty obowi¹zkowych ubezpieczeñ OC o oko³o 50% – stawki za transport praktycznie pozosta³y
niezmienione.

Szanowny Panie Ministrze, polski transport jest w fatalnej kondycji. Czy tworz¹c wy¿ej wymienione
przepisy, ministerstwo wziê³o pod uwagê, jak wp³yn¹ one na rodzimych przewoŸników? Czy transpor-
towcy udŸwign¹ kolejny, tak wielki ciê¿ar? Czy prowadzono analizy jak rozporz¹dzenia te wp³yn¹ na
kondycjê polskiego transportu? Je¿eli tak, to co z owych analiz wynika?

Z powa¿aniem
Antoni Motyczka




